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14. 1. 2024 – Pokora 

1. čtení: Am 8, 1-7 

 
Píseň: NEZ318 – Kdo na kolenou klečí, vidí dál 
  
Základ kázání: Mt 26, 30-39 
  
Kázání: Vážení shromáždění, 

 
co je pokora? „Opak pýchy, bratře faráři, minulou neděli jsme se pýše 

a aroganci přece věnovali!“ 
Nelze než souhlasit. Ale stejně jako jsme odhalovali, že s pýchou a 

arogancí to není tak jednoduché, jak mají lidé obvykle pocit 
(„neopodstatněné sebevědomí“), tak si i pokora zaslouží hlubší, preciznější, 
konkrétnější vymezení. 

Začněme tedy pokorou jako opakem pýchy, arogance a tak hříchu, jak 
jsme o nich hovořili minulý týden: Arogance (z lat. adrogare) je 
„nárokování si věcí/chování, na které daný člověk žádný nárok nemá.“ 
Pýcha (z řeckého hubris) je „přesvědčení, že alespoň v něčem jsme lepší 
než bohové, Bůh, nadlidské síly a vlivy.“ Obojí pak splývá s hříchem 
v definici „přestupování, narušování přirozeného řádu.“ V teologickém 
pohledu jde o řád daný bohy/Bohem. Čímž se nám hezky roztáčí kolotoč 
do-sebe-zakouslého hada pýchy, arogance a hříchu. Proto každá pýcha je 
vždy hříchem. Každý hřích je vždy arogancí. Každá arogance je vždy pýchou. 

Pokorný člověk tedy jedná takto: Nenárokuje si, na co žádný nárok 
nemá – zejména na lidech. Tedy nemluví do věcí, kterým nerozumí. A 
hlavně za které nehodlá nést ani zodpovědnost, ani žádné břemeno. Minulý 
týden na příkladu Petra, dnes opět na příkladu Petra – měl dojem, že i 
kdyby zůstal sám, tak od Ježíše on jediný neodpadne. Ale když měl nést tíhu 
kříže a břemene vlastních slov – „no tak to ne, to jsme si nedomluvili!“ 

Dále je pokorný člověk takový, který se nemá za lepšího Boha, bohů, 
nadlidských sil. Oddíl o Ježíšovi v Getsemane je asi nejsilnějším příkladem. 
Ale stejně např. Elijáš na Chorébu. Ježíš dávající se křtít i navzdory 
nesouhlasu Jana Křtitele. David přiznávající svou vinu před Nátanem. Kain 
vyslovující nad sebou rozsudek smrti pro vraždu svého bratra. Ježíš myjící 
nohy svým učedníkům. Jeremjáš zvěstující nelíbivé prorocké slovo pravdy 
Boží, ačkoli ani on sám to už dělat nechtěl. 

A finálně: Pokorný člověk je takový, který nepřestupuje přirozené 
řády. V náboženském pohledu tedy řády Boží. Což opět nápadně splývá 
s opakem dojmu, že v něčem přeci jen jsme chytřejší, šikovnější, moudřejší 
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božských sil a Boha – třeba v tom, co je podstatné a důležité, a co je 
zbytečné nebo škodí. 

Je tedy snad zřejmé, že pokora není sebeponižováním. Ale přesto se 
bez sebesnížení ve většině případů neobejde – vždyť je opakem pýchy, v níž 
má každý pocit, že má nárok na cokoli, by on sám rád. 

Tak definujme pokoru pozitivně, tj. čím je – opět stejně jako dlouhá 
tisíciletí před námi: V náboženském pohledu znamená „poznání sebe ve 
vztahu k božstvu/Bohu.“ To je zřetelně biblické: První a poslední 
skutečností určující člověka je vztah Boha k člověku. Druhým je vztah 
člověka k Bohu. Člověk má tedy v první řadě sám sebe nahlížet, zkoumat, 
hodnotit pohledem Božím. Ve srovnání s Bohem. Jak o tom hovoří už první 
kapitola Bible: Člověk je stvořen k obrazu Božímu. 

A je opět vymalováno, stejně jako minulý týden: Kdo je pokorný, ten 
je obrazem Božím. Pro křesťana naprosto jasným, zřetelným a dokázaným 
v Ježíši Kristu. Kdo tedy je jako Kristus, Boží Syn – ten je pokorný. Takže 
kdo je takový? 

A jsou vysvětleny v podstatě všechny problémy lidského světa. 
Protože v tom případě není pokorný nikdo. A pokorných-skoro-jako-
Kristus je jen malá hrstečka. Vždyť kolik lidí říká: Ne co já chci, ale tvá vůle 
se staň, Bože! A kolik lidí to říká v situaci, kdy to znamená nést utrpení, 
kříž, bolest, břemeno hříchu, zla a vin ostatních? A jestli tohle náhodou není 
odpověď na tu všudypřítomnou otázku ČCE: Proč více než polovina k-nám-
se-hlásících-lidí opustí církev každých deset let? Proč v podstatě nikdo 
nechce dělat ani naše faráře? 

A pojďme hlouběji: Dodnes živé anglické humility, které je nejbližším 
překladem české „pokory,“ pochází z latinského humilitas. Které znamená 
„zemitý, při zemi.“ Protože je odvozeninou latinského humus = země. 

Kdo je tedy pokorný, ten se „drží při zemi.“ Je opakem Ikara, který 
navzdory radám poučenějšího otce Daidala, který nesl tíži a břemeno 
výroby jejich křídel, letěl až ke slunci. Až se nevyhnutelně sám zabil. 

Kdo je pokorný ten se drží při zemi, takže „nesmýšlí vysoko.“ Protože 
kdo „smýšlí vysoko,“ je pyšný. A tak hřeší a činí zlo. Proto také v řecké 
mytologii je bohyní pokory bohyně Aida, která bránila lidem, aby činili zlo. 
Pokora je tedy také ta kvalita, ta schopnost, která v člověku brání zlu. 
Protože hříchu. 

A s hezkou českou definicí: „Pokora je pravdivost.“ Pokora je 
„pravdivé poznání a uznání skutečnosti.“ A tak pokora zcela esenciálně 
souvisí s pravdou. Jenže pravda je obzvlášť dnes něco zbytečného, 
otravného, nepříjemného. 
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Zejména pravda biblická, která trvale hovoří o závislosti člověka na 
Bohu. O podřízenosti člověka vůči Bohu. O lidské slabosti a selháních. Což 
jsou významy hebrejského anava – slabost, poníženost, pokora, pravdivost. 
Zatímco postmoderní a postfaktická doba nám nalhává, že nejsme 
podřízeni nikomu a ničemu. Obzvlášť ne realitě nebo pravdě. Že nejsme 
závislí na nikom a ničem. Obzvlášť ne na objektivní realitě světa. Že si 
prostě můžeme dělat a myslet a říkat a psát, co chceme. A nikdo nemůže 
říct ani ťuk proti. To přece nemůže působit utrpení a zlo! 

A tak vidíme, že pokora nemá nic společného s vyhlašováním vlastní 
bezcennosti a nízkosti. Zejména v Bibli. Naopak taková prohlášení jsou 
pyšná a arogantní. Hle, jak dobře se umí pýcha a arogance maskovat – také 
v církvi jako falešná pokora a nízkost! 

Protože taková vyjádření rozporují základní biblickou zvěst, že 
člověk je stvořen Bohem. Je stvořen k Božímu obrazu. A tak člověk nemůže 
být sám o sobě bezcenný. Jenže to by znamenalo, že má tedy každý člověk 
mnohou zodpovědnost – navíc přímo úměrnou nárokované svobodě. To se 
raději všichni tvařme na bezcenné nicky, ačkoli je to urážka Božího 
stvoření už první kapitoly Bible! 

Tak pokora neznamená nadávání na vlastní osobu. Ale pravdivý 
pohled na sebe samého – a tak i na ostatní. Což je nevyhnutelně pohled 
kritický. Protože vychází ze srovnání s obrazem, k němuž jsme stvořeni. 
Ačkoli vůči Božímu obrazu jsou i křesťané dnes padlí hrdě – „hlavně, že 
nejsme svatí – jako třeba Bůh!“ „Ještě že nejsme zbožní – jako třeba Kristus!“ 

Tak pokorný člověk ví o svých Božích obdarováních. O svých 
talentech. O tom, co umí dobře. Ví, že to vše je v první řadě Boží milost – 
kterou ale sám rozvíjel a rozvíjí. A stejně dobře ví o tom, co všechno neumí 
a nezná. Co dělá špatně. A nestydí se o tom mluvit s bližními. Nakonec jak 
jinak by mohla přijít náprava nebo zlepšení? 

A tak se pokorný člověk samozřejmě projevuje kriticky. Ale v první 
řadě vůči sobě Vůči sobě i vůči bližním – opět jako Bůh, Kristus, proroci i 
další. Protože jediné, na čem záleží, je pravda. Tedy objektivní stav situace, 
lidí, vztahů, Boha. Vždyť kritika znamená právě „zkoumání pravdivého 
stavu věcí.“ Kritizovat neznamená házet na někoho špínu – navíc bez 
důkazů nebo alespoň podkladů. Kritizovat znamená vyslovovat pravdu – 
doloženě, nebo alespoň podloženě. A tak mluvit jak o tom, co je špatně a 
nedobře – tak i o tom, co je dobré a správné a dobře. 

Čehož však v lidském světě i lidské osobnosti bývá obvykle nápadně 
málo. Vlastně zcela logicky, protože kdo že to je pokorný jako Ježíš Kristus, 
Boží Syn? Kdo se vědomě a poučeně zříká Božího království pro spásu 
ostatních? Kdo si dobrovolně vybírá žít život v lidských očích ponížený, 
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neperspektivní, neúspěšný, nízký, chudý, obětavý, sloužící objektivně 
chudým, nebohým a ubohým? 

Jak i to vidíme zřetelně na Kristu o Vánocích. I v getsemanské 
zahradě. I na kříži. I v jeho přímluvách po pravici Boha Otce v nebesích. Ale 
stejně také u apoštola Pavla (např. Fil 1, 23-24). U proroků, kteří se hádali 
s králi a vládci (Nátan, Samuel…). 

A jak to krásně „dotahuje“ dnešní text proroka Amose: Když 
odstraníme pokorné ze země, rozpadne se i to božstvo nejzávislejší a 
nejslabší: Ekonomika. Zůstane totiž už jen chamtivost a pýcha. A nikdo 
nebude ochoten ani schopen je pravdivě ani pojmenovat. Protože nezbyla 
pokora. A tak nezbyl zájem o pravdu. A tak vyslovování pravdy, že svátky, 
zejména Boží, prostě kde koho štvou – také proto, že nemohou prodávat. 
Nebo nakupovat. Ať už ve starověkém Israeli, nebo v moderní České 
republice. 

Protože nemohou z lidí tahat prachy za zbytečné, nepotřebné a někdy 
i škodlivé krámy. Navíc nevyhnutelně předražené. Když obchody mají být 
na svátky zavřené. A tak třeba i v neděli. Jak je tomu např. v Německu. A jak 
špatnou ekonomiku tam mají, že? 

Protože jen náboženství má schopnost přesvědčivě a pravdivě učit 
lidi pokoře. Protože pravdivému stavu věcí. Protože v perspektivě věčnosti 
a Boha. A tak pravdivému zhodnocení a vyslovení, co se daří a co nedaří. Co 
je dobré a co zlé. A tak že mnohé je zlé, nepodařené, škodlivé – často i zcela 
úmyslně a vědomě. 

Ale zároveň pokora učí, že je i ledacos dobré. Protože je Hospodin 
Bůh. A tak je dobré i v člověku. Protože zůstává stvořenost každého člověka 
k Božímu obrazu. A tak v každém člověku zůstává možnost onoho 
kristovského: „Ne má vůle, ale tvá vůle, Bože, se staň.“ „Ne co já chci, ale co 
ty, Bože chceš.“ 

Ne co se líbí, hodí mně, ale co je dobré a správné – u našeho Spasitele 
a Pána Ježíše Krista. Což je vždy nesení břemene bližních. A tak vždy nesení 
břemene toho, co si nárokujeme na ostatních. Protože nejprve poneseme 
kříž tíhy své vlastní bytosti a osobnosti. 

Protože pokora člověka vysvobozuje ze všeho, co není pravda. A tak, 
co není Boží. Co není Bůh. Co Bůh nechce. A tak ze všeho zlého. Ačkoli to 
znamená nikdy nezapomenout na žádný skutek a zároveň vždy doufat 
v lidské obrácení. Protože Boží království trvá a zůstává. A je tím jediným, 
na čem záleží. 

Amen. 
 

Píseň: NEZ744 – Z přetěžkého kříže, který nesl Pán 
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